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  گزارش

   جواد محرمي
رهبر معظ�م انقلاب اخي�راً در دي�دار جمعي 
از خانواده هاي ش�هداي ۷ تي�ر و مدافع حرم، 
با گل�ه از كم كاري ها براي معرف�ي رويدادها و 
حوادث مهم انقلاب اس�لامي و شهدا به نسل 
امروز تصريح كردند: »بعد از گذشت ۳۵ سال 
هنوز يك فيلم سينمايي يا يك نمايش يا يك 
رمان درباره حادثه هفتم تير و ش�هيد بهشتي 
و ش�هداي اين حادثه نداريم و اگر اين حادثه 
تاكنون زنده مانده است، فقط به دليل روحيه 
انقلابي خود مردم است.« ايش�ان پيشتر نيز 
به ورود نكردن سينما و هنر به موضوعي چون 
واقعه مسجد گوهرش�اد اش�اره كرده بودند. 
چندس�ال پيش همزمان با توليد آثاري چون 
آرگ�و و فيلم ۳00 در س�ينماي غ�رب چرايي 
منفعل بودن س�ينماي ايران در برابر مباحث 
استراتژيك در برخي رس�انه ها بالا گرفت، اما 
به تدريج اين جو بدون هيچ نتيجه اي فروكش 
كرد. ريشه يابي اين مسئله در سينماي ايران 
دلايل متعددي چ�ون خودفيلت�ري دولت ها 
نس�بت به س�وژه هاي اصلي انق�لاب، فضاي 
ذهني س�ينماگران، غفلت مديران فرهنگي 
و مباحث�ي از اين دس�ت را ش�امل مي ش�ود. 
همواره طیفي از س��ینماگران و از جمله اخیراً و 
براي بار چندم رضا میركريمي، مديرعامل خانه 
سینما به اين اش��اره كرده كه »سینما بیشترين 
خدمات را به جمهوري اسلامي داده است چون 
تنها كالاي فرهنگي به روز كش��ور است.« طیف 
فكري گردانندگان خانه س��ینما ف��ارغ از اينكه 
محتواي آثار سینمايي چه چیزي باشد به صرف 
دريافت جايزه در جشنواره هاي غربي، سینماي 
اي��ران را در خدمت جمهوري اس��لامي قلمداد 
مي كنند، اما واقعیت اين است كه سینماي ايران 
به بسیاري از وقايع، رويدادها و مضامین اساسي 
انقلاب اسلامي بي اعتنا بوده است. انتظار ورود به 
ساخت آثاري در موضوع وقايع انقلاب چون فاجعه 
هفتم تیر و هشتم شهريور از قاطبه سینماگران كه 
از تسهیلات و يا رانه هاي دولتي براي ساخت آثار 
خود استفاده مي كنند، انتظار زيادي نیست، اما 
نكته اينجاست كه نهادها، ارگان ها و سازمان هاي 
انقلابي نیز كه سالانه به نام فرهنگ و هنر بودجه 
فراواني را به خود اختصاص مي دهند و حمايت از 
هنر انقلاب از وظايف اصلي آنها قلمداد مي شود، 
پس از 37 س��ال از وقوع انقلاب اسلامي كارنامه 
قابل دفاع��ي در اين ب��اره ندارن��د. ورود نكردن 
سینماي كشور به مضامیني تا اين حد با اهمیت 
در سینماي ايران حیرت آور است؛ وقايعي كه ذكر 

آنها رفت، اگر در تاريخ معاصر هر كشور ديگري 
كه به لحاظ هنري به ويژه در حوزه سینما حرفي 
براي گفتن دارد، رقم خورده بود، بي گمان منجر 

به ساخت آثار فاخر و ماندگاري مي شد. 
   مديران نهادها مؤاخذه نمي شوند

محمدحس��ین نیرومن��د، مديرعام��ل انجم��ن 
س��ینمايي دفاع مقدس در اين ب��اره به »جوان« 
مي گويد: »متأس��فانه فرهنگ و هن��ر انقلاب در 
پرداختن ب��ه مباحث كلان تاري��خ معاصر دچار 
يك غفلت تاريخي شده اس��ت. براي مثال درباره 
موضوعي چون واقعه مس��جد گوهرش��اد حتي 
پژوهش مناس��بي صورت نگرفت��ه و ورود به اين 
مباح��ث وظیفه مديريت كلان فرهنگي كش��ور 
اس��ت، اما تعهدي نس��بت به اين مس��ائل ديده 
نمي ش��ود. به گفته نیرومن��د نهادهاي فرهنگي 
و هنري انقلابي نی��ز از اولويت هاي مش��خص و 
حساب شده اي برخوردار نیستند. نكته اصلي اين 
است كه اين نهادها هیچ وقت به خاطر عملكردهاي 
خود مؤاخذه نمي شوند و دغدغه اين را ندارند كه 
بايد حساب كتاب پس بدهند. هر مديري بر مبناي 
تش��خیص فردي خود مدت��ي امور را در دس��ت 
مي گیرد و برخ��ي مواقع خروج��ي كار برخلاف 

خط مشي هايي است كه تعیین شده.« 
   آيا ريسك توليد فيلم ها زياد است؟

كارنامه نهاده��اي متولي چون بنیاد س��ینمايي 
فاراب��ي، انجمن س��ینماي دفاع مق��دس، مركز 
گس��ترش س��ینماي تجربي و حتي حوزه هنري 
سازمان تبلیغات اسلامي و حتي سازمان سینمايي 
دوره شمقدري نیز در اين باره به هیچ عنوان قابل 
دفاع نیست. نهادهاي مذكور بعضاً تولید فیلم هايي 
با مضامین مغاي��ر با ارزش هاي انقلاب��ي را نیز در 
كارنامه خود دارن��د. براي مثال ح��وزه هنري در 
سال هاي اخیر س��اخت فیلم هايي چون »يه حبه 
قند«، »بوس��یدن روي م��اه« و »میهمان داريم« 
را در كارنامه خود دارد كه در هی��چ كدام اثري از 
دغدغه هاي انقلاب اسلامي ديده نمي شود. حتي 
فیلمي چون »مزارشريف« نیز به شدت با رويكرد 
محافظه كارانه از سوي فیلمساز تولید مي شود كه 
خود معترف است ملاحظات يك جناح سیاسي را 
بیش از هر چیزي در ساخت فیلمش مدنظر قرار 
داده اس��ت. ش��ايد دامنه پر رنگ سیاسي فاجعه 
هفتم تیر و نقش پر ابهام برخي از سیاستمداران و 
جريان هاي سیاسي وقت كه هنوز نیز جزو فعالان 
سیاسي و حزبي هستند، در منفعل ماندن مقابل 
اينگونه مضامین بي تأثیر نباش��د؛ چراكه ريسك 
ورود به اين مباحث را بالا مي برد و سینماگران از 
پیش مي دانند كه ب��راي پرداختن به اين مباحث 

ناچار به خودسانسوري خواهند بود. 
   نقش فضاي فكري سينماگران 

عباس رافعي، كارگردان آث��اري چون »كیمیا«،  
»خاك« و »راز مینا« كه بخشي از موضوع تاريخ 
معاصر ايران در آنها بازتاب داده است، در گفت و گو 
با »جوان« به اين نكته اشاره مى كند و مي گويد: 
بخشي از بي اعتنايي سینما به اين موضوعات به 
فضاي فكري س��ینماگران برمي گردد و بخشي 
نیز به اين برمي گردد كه مديران فرهنگي و هنري 
جمهوري اس��لامي اش��راف كامل ب��ه اولويت ها 
ندارند. نكته ديگر اينكه ما مگر در سینماي ايران 
چند س��ینماگر متعهد و انقلابي داريم تا به اين 
موضوعات ورود كنند، ولي عجیب اين اس��ت كه 
نهادهاي انقلاب��ي متولي هن��ر و فرهنگ هم در 
اين باره كم كاري زيادي كرده اند. اين فیلمس��از 
در ادامه مي گويد: مس��ئله فقط فاجعه هفتم تیر 
نیست، بلكه انقلاب اسلامي هنوز يك فیلم درباره 
امام خمیني)ع( نساخته است. در واقع سینماي 
ايران به اغلب وقايع تاريخ انقلاب ورود نكرده است. 
از نقطه نظري ديگر، اگر با نگاهي خوش بینانه به 
مسائل نگاه كنیم بايد گفت حوادث و ماجراها در 
ابتداي انقلاب آنقدر سريع و پرشتاب اتفاق افتاد 
و ما وارد جنگ تحمیلي شديم كه هنر و از جمله 
س��ینماي ما در كوران حوادث از بسیاري وقايع 

جاماند و به نوعي غافلگیر شد.  
   جنتي خودش بايد پيشقدم مي شد

به گفته رافعي از برخي مدي��ران كلان فرهنگي 
كشور انتظار بالايي مي رود. براي مثال علي جنتي 
در بحبوحه حوادث ابت��داي انقلاب جزو مديران 
رس��انه ملي بود و بايد خاطره و اش��راف مناسبي 
نس��بت به حوادث آن مقطع زماني داشته باشد 
اما در سه سالي كه ايش��ان وزير ارشاد بوده هیچ 
رويك��ردي در اي��ن زمین��ه از او و مديريت هاي 

زيرمجموعه وزارت ارشاد ديده نشده است. 
   تفكر مسلط بر سينماي ايران 

نسبتي با مفاهيم تاريخ معاصر ندارد
موضوع ديگري كه مي تواند به عنوان ريش��ه اين 
بي اعتنايي تاريخي در نظر گرفته شود، تفكر غالب 
و مسلط بر سینماي ايران است. ذائقه سینماگران 
ايراني اغلب به سمت سینماي شبه روشنفكري و 
جشنواره اي كانالیزه شده و دغدغه اي چون تاريخ 
سیاسي و اجتماعي معاصر جزو اولويت هاي آخر 
بخش زيادي از سینماگران كشور قرار مي گیرد. 
در ده��ه 60 س��ینماگر ايراني براي رس��یدن به 
شهرت و موفقیت راه آس��انتر را در حل شدن در 
فضاي غالب سینماي بین الملل و آن چیزي كه 
از سوي جش��نواره هاي س��ینمايي غربي تجويز 
مي ش��د، مي ديد و به طور طبیع��ي رغبتي براي 
فعالیت در حوزه س��ینماي اس��تراتژيك از خود 
نش��ان نمي داد. اين گرايش غالب سبب مي شد 
كه س��ینماي ايران تنها به ويتريني تبديل شود 
كه بیش از مخاطب داخلي، براي طیف مشخصي 
از مخاطب��ان خارجي جذابیت داش��ت و به طور 
طبیعي بس��یاري از مضامین انقلابي و اجتماعي 
كه ج��زوي از تاريخ معاصر سیاس��ي، اجتماعي 
ايران را تشكیل مي داد به دست فراموشي سپرده 
شد. سینماي ايران لازم است كه دين خود را به 
بسیاري از ش��خصیت ها و واقعیت هاي اثرگذار 
تاريخ معاصر ادا كند. رويدادي چون هفتم تیر به 
اندازه شخصیت شهید بزرگوار آيت الله بهشتي در 

هنر انقلاب، مظلوم واقع شده است.

حسرت 37ساله  از سينماي مضامين انقلاب

هنر را هدف قرار داده اند، تجربه اس��ت، ام��ا اين نیز بگذرد. 
سینما را عروس��ك خیمه ش��ب بازي خود كرده اند و او را 
مي رقصانند؛ رقصي پر تلاطم كه عرق ش��رم را در مي آورد. 
انگار قصد دارند تیشه به ريشه آن بزنند و از اين آب گل آلود 
ماهي خود را صید كنند، اما چگونه مي شود رئیس سازمان 
سینمايي و يا همان معاون وزارت فرهنگ و ارشاد پاسخي 
به سؤالات مهم رسانه ندهد و تنها با خواندن چند بیت شعر 
و يا مدعي شدن به پرده برداري از فیش حقوقي خود بسنده 
كند، اما در عمل نه تنها چنین اتفاقي نمي افتد، بلكه پاسخي 
به بي بند و باري در مسائل اقتصادي اين سازمان نمي دهد، 
مگر يك كشوري كه نهايتاً 80 میلیون جمعیت دارد كه از 
اين تعداد تنها يك يا دو میلیون نفر به س��ینما هاي كشور 
مي روند به چند جشنواره بین المللي-كه الحق همان بگويیم 
محفلي سزاوارتر است- يا  چند جشنواره سینمايي كشوري 
نیاز دارد، جشنواره هايي با محتوايي تكراري كه تنها از اين 
جشنواره و سالن به آن يكي جشنواره و سالن برده مي شود و 
اگر بگويند نیاز است آيا اين سؤال مطرح نمي شود كه »لطفاً 
با ذكر مثال به توفیقات آن اش��اره كنید ك��ه نگارنده از اين 

توهم خارج شود«. 
البته سازمان سینمايي به جديت و البته به خوبي نشان داده 
است كه ايجاد جشنواره اعم از كش��وري و بین المللي نه تنها 
سخت و دشوار نیس��ت، بلكه تنها با يك ابلاغیه و چند حكم 
لازم الاجرا براي سینما مي ش��ود؛ حكم هايي كه كارمند هاي 
سازمان سینمايي، حتي براي يكبار هم كه شده واژه اي به نام 
»مدير« را در كنار نامشان تجربه كنند و شايد براي اين تجربه 
متوسل به قرعه كشي هم ش��وند و البته براي خالي نبودن از 
لطف يك حقوقي در حد خوردن نان و ماس��تي البته با بريان 

به جیب بزنند.
اگر از جشنواره هايي كه يك شبه شكوفا مي شوند و براي 
فرهنگ و البته مردم بسیار مفید واقع شده اند! گذر كنیم 
به گروه سینمايي »هنر و تجربه« كه الحق مي توان گفت 
كه س��ینماي ايران را نج��ات داده اس��ت! برمي خوريم، 
حالا بماند اك��ران مردمي يك فیلم)هنگامه( برابر اس��ت 
با فروش 57 فیل��م از اين طرح يا  در نظ��ر نگیريم كه اين 
طرح براي دلخوشي چند كارگردان خسته يا  دلشكسته 
در سالن هاي خالي و پر كه اولي براي حضور مردم و دومي 
براي توهین به مردم در حال اكران و نمايش اس��ت. البته 
مدير گ��روه س��ینمايي»هنرو تجربه« نگ��ران آينده اين 
طرح نجات دهنده اس��ت و به همین دلی��ل در مصاحبه 
خود اينچنین مي گويد: »ما نیز به دنبال اين هس��تیم كه 
با رفتن افرادي همچون من، ايوبي يا  هر كدام از متولیان، 
گروه سینمايي »هنر و تجربه« دچار اتفاقات ناخوشايندي 
نشود و دوستان فیلمساز بتوانند به كار خود ادامه دهند. 
البته لازمه اين امر اين است كه ما يك مكاني را به صورت 
اختصاصي در اختیار داش��ته باش��یم، زيرا در اين صورت 
مسیر رو به رش��د گروه س��ینمايي »هنر و تجربه« بسیار 
جذاب تر خواهد ش��د و ديگر مزاحمتي براي س��الن هاي 
ديگر نخواهیم داشت.« كه اين گفته ها نشان مي دهد براي 
تجربه مزاحمت، نیازمند هنر اس��ت، اصلًا شايد به همین 

دلیل نامش شده است»هنر وتجربه«
در هر حال اينگونه كه مشخص است سازمان سینمايي ايجاد 
شده است تا تجربه »صبر ايوب« را به اهالي هنر موهبت كند 
و براي كس��ب اين تجربه از هیچ چیز فروگذاري نمي كند و 
ايوبي در مصاحبه هاي خود اينچنین مي گويد: » اولويت ما 
ساخت فیلم با محوريت فرهنگ رضوي است.« اما در عمل 
حكم حكومتي براي پروانه ساخت فیلمي كه روايت يك پدر 
بي غیرت كه دختران خود را براي كس��ب در آمد پیشكشي 
مي كند، ابلاغ مي كن��د؛ فیلمي كه محمد حس��ین لطیفي 
كه يكي از اعضاي ش��وراي پروانه نمايش است درباره اكران 
نشدن اين فیلم مي گويد: »صادر نشدن پروانه نمايش براي 
اين فیلم نظر همه اعضاي شوراي پروانه نمايش است، البته 
همه در اين شورا دوست دارند كه اين اتفاق رخ ندهد و هیچ 
فردي در اين شورا وجود ندارد كه علاقه مند به توقیف فیلمي 
باشد و همیشه به دنبال اصلاح هس��تند، ولي در مورد فیلم 
آقاي كاهاني جمع نظرات اين اس��ت كه امكان اصلاح براي 

اين فیلم وجود ندارد.«
از سوي ديگر همايون اسعديان، يكي از مدافعان سیاست هاي 
سینمايي دولت يازدهم، به انتقاد از اين مسئله مي پردازد و در 
مصاحبه خود مي گويد: »يك نوع آش��فتگي در اجرا مي بینم 
كه باعث بسیاري از مشكلات شده اس��ت. در شوراي پروانه 
ساخت به دلايلي با صدور پروانه ساخت فیلمي مخالفت شد و 
فیلمساز رفت پیش آقاي ايوبي و آقاي ايوبي به ما گفتند پروانه 
ساخت ايش��ان را بدهید و ما گفتیم تا حكم حكومتي ندهید 
اي��ن كار را نمي كنیم و اين فیلم كه براي��ش حكم حكومتي 

دادند امروز غیرقابل نمايش است... «
در هر حال حجت الله ايوبي به عنوان رئیس سازمان سینمايي 
بايد به چنین شبهات و پرسش هاي مهم رسانه ها پاسخ دهد، 

زيرا »صبر ايوب« هم مقداري دارد!

با تغيي�ر رياس�ت س�ازمان صداوس�يما و معاون 
س�يما وضعي�ت تولي�د برنامه ه�اي م�اه رمضان 
تغيير اساس�ي پي�دا كرد و مع�اون جديد س�يما 
تلاش ك�رد ت�ا در چن�د روز سياس�ت هاي قبلي 
اي�ن معاونت را ب�ه طور كام�ل محو كن�د، اقدامي 
ك�ه نتاي�ج آن در تلويزي�ون دي�ده مي ش�ود. 
ويژه برنامه هاي رمضاني صداوسیما امسال رشد قابل 
توجهي كرده است؛ برنامه هايي كه از پیش از اذان صبح 
آغاز و تا نیمه شب ادامه دارند. اين افزايش ناگهاني باعث 
شده تا عیوب برنامه هاي مختلف بیشتر به چشم بیايد 
و حس ايجاد رقابت میان ش��بكه ها را براي ديده شدن 
بیشتر كند؛ برنامه هايي كه شايد در رقابت با »ماه عسل« 

همه چیز داشته باشند به غیر از خلاقیت و ابتكار!
هم اكنون از شبكه اول تا شبكه افق ويژه برنامه هاي ماه 
رمضاني تقريباً با سر و شكلي شبیه به هم اجرا مي شود 
و حتي در انتخاب مهمان ها نیز اين تش��ابه ها به چشم 
مي آيد. تكراري بودن بیش از حد برنامه هاي ماه رمضاني 
نشانگر اين است كه يك برنامه ريزي صحیح در تولید 
برنامه ها صورت نگرفته اس��ت. برنامه ريزي كه اختیار 
آن فراتر از سطح مديريت شبكه هاي تلويزيوني است. 
نمونه اشتبا ه هاي مديريتي در تولید برنامه هنگام افطار 
را در تولید »شهرباران« برنامه شبكه اول سیما مشاهده 
مي كنیم. برنامه اي قديمي با شش سال سابقه اجرا كه 
سال گذشته اجرا نشد و امس��ال دوباره به آنتن شبكه 
بازگش��ت. احس��ان ارغواني، تهیه كننده »شهرباران« 

ك��ه دومین س��ال اس��ت 
تهیه كنندگي اين برنامه را 
دارد، درباره اينكه چرا سال 
گذشته اين برنامه اجرا نشد 
و امسال دوباره تولید شد، 
به »جوان« مي گويد: »سال 
گذشته سیاس��ت مديران 
شبكه اين بود كه چون ماه 
عسل برنامه دم افطار است، 

همین برنامه براي تلويزيون كافي است.« اين در حالي 
اس��ت كه بايد قبول كنیم تلويزيون بايد به سلیقه هاي 
مختلف احترام بگذارد و براي كساني كه تمايلي به »ماه 
عسل« ندارند نیز برنامه داشته باشد. ارغواني در اين باره 
با اشاره به برنامه هاي ورزشي سیما مي گويد: » نمي شود 
گفت چون 90 س��اخته مي ش��ود ديگر نباي��د برنامه 
ورزشي در ديگر شبكه ها ساخته شود. هم اكنون برنامه 
شب هاي فوتبالي در شبكه ورزش ساخته مي شود و به 
نوبه خودش مخاطبش را جذب كرده، شايد اين برنامه 
»90« نشود، اما بیننده خودش را دارد«. اما سؤال اينجا 
است كه آيا تولید برنامه هاي ديگر بايد مشابه با برنامه 
ماه عسل باش��د؟ يعني بیننده مجبور است همان فضا 

را در شبكه هاي ديگر نیز 
تحمل كن��د؟ تهیه كننده 
برنام��ه »ش��هرباران« كه 
شباهت هايي با »ماه عسل« 
دارد، اين مسئله را ناشي از 
تصمیم ش��بكه ها مي داند 
و مي گوي��د: »ماه عس��ل 
محصول گ��روه اجتماعي 
ش��بكه 3 و ش��هر ب��اران 
محصول گروه معارف ش��بكه اول است؛ دو گروهي كه 
حوزه برنامه سازي شان از زمین تا آسمان با هم متفاوت 
است. گروه معارف شبكه اول دو برنامه سحر و افطار دارد 
كه اولي كاملًا معارفي است، اما در برنامه افطار خواسته 
شده به س��مت س��وژه هاي اجتماعي معارفي برويم و 
وقتي پاي سوژه هاي اجتماعي وسط مي آيد، ناخواسته 
شباهت هايي با ديگر برنامه ها پیدا مي شود كه دست ما 

نیست. اين شباهت است، اما تقلید نیست.« 
نكته جالب توجه درباره برنامه پیش از افطار شبكه اول 
سیما، اين است كه اصولاً تولید اين برنامه نه بر اساس 
برنامه ريزي ش��بكه، بلكه به خاطر تغییرات در سطح 
سازمان صداوسیما رخ داده است. ارغواني با بیان اينكه 

وقتي برنامه را به من س��پردند، تقريباً هفت روز وقت 
داشتیم، مي گويد: »زمان آقاي سرافراز و پورمحمدي 
نگاه اين بود كه ش��بكه يك برنامه ويژه افطار نداشته 
باشد، ولي به محض اينكه آقاي علي عسكري آمدند و 
آقاي میرباقري معاون سیما شدند، تصمیم گرفتند به 
خاطر اينكه شبكه يك، شبكه ملي كشور است، بايد ويژه 
برنامه افطار داشته باشد. آقاي شريعت پناهي، سرپرست 
وقت ش��بكه اول اين مس��ئله را قبول نكرد، اما ديديم 
مسئله »بايدي« است و گزينه ديگري نیست، آن زمان 
من در حال پیش تولید سري جديد »امروز هنوز تموم 
نشده« بودم و چون من تجربه شهرباران را داشتم قبول 
كردم كمك كنم و در اين چن��د روز دكور زديم، آيتم 
تعريف و مهمان دعوت كرديم.« با وجود اينكه تلاش 
ش��ده اثرات جمع كردن برنامه در هف��ت روز كمتر به 
چشم بیننده بیايد، اما خود تهیه كننده نیز معتقد است 
اگر وقت بیشتري داشت كار متفاوت تري انجام مي داد. 
وي با بیان اينكه »ماه عسل« بهترين برنامه اجتماعي 
سیما است، درباره اين برتري مي گويد: چون آنها وقت 
دارند و فكر پشت برنامه اس��ت. وقتي يك سال زمان 
داشته باشید تا برنامه را تهیه كنید، فكر مي كنید، اتاق 
فكر تشكیل مي دهید و در حوزه هاي مختلف سوژه يابي 
مي كنید و در نهايت بهترين ه��ا را انتخاب مي كنید.« 
مسئله اي كه ديگر برنامه هاي تلويزيوني ويژه ماه مبارك 
رمضان نیز به آن دچار هستند و شايد برنامه ريزي براي 

تولید آنها بهتر از شرايط »شهر باران« نباشد.

با انتشار آگهي واگذاري سالن »سرو«

تنها سالن تخصصي تئاتر مقاومت اجاره داده مي شود
   محمدصادق عابديني

س�الن س�رو كه قرار بود به عن�وان تنها س�الن تخصصي 
تئات�ر مقاومت فعاليت داش�ته باش�د، با تغيي�ر رويكرد و 
اج�راي سياس�ت خودگردان�ي، اج�اره داده مي ش�ود 
تا ب�ار ديگ�ر تئات�ر مقاومت ب�دون پاي�گاه ثابت ش�ود. 
س��ال گذش��ته و همزمان با برگزاري پانزدهمین جش��نواره 
بین الملل��ي تئاتر مقاومت، اولین بل��ك باكس تخصصي تئاتر 
مقاومت در محوطه بنیاد روايت در خیابان سپهبد قرني آغاز 
به كار كرد. تماش��اخانه س��رو كه میزباني اجراهاي جشنواره 
مقاومت را بر عهده داشت بعد از جشنواره نیز در نقش محلي 
براي برگزاري نمايش هاي حوزه مقاومت و دفاع مقدس مطرح 
شد. روابط عمومي انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس كه بعد از 
جشنواره تئاتر مقاومت متولي تماشاخانه سرو شده بود، اعلام 
كرد: سالن سرو را براي اجراي نمايش هايي با موضوع انقلاب، 
دفاع مقدس و مقاومت تجهیز كرده ايم و آثار ارزشي را در اين 

سالن روي صحنه خواهیم برد. 
انجمن تئاتر انق��لاب و دفاع مقدس در ابتداي س��ال جاري در 
فراخواني از گروه هاي تئاتري خواست تا بر اساس سرفصل هايي 
كه رويكرد انقلاب اس��لامي، دفاع مق��دس، مقاومت و بیداري 
اسلامي در آنها به چشم مي خورد براي اجراي تئاتر به تماشاخانه 
سرو بیايند. اما بعد از مدتي مديريت اين تماشاخانه از انجمن تئاتر 
دفاع مقدس گرفته شد و سیاست خودگرداني اين مجموعه پیش 
آمد. روز گذشته »مهر« در گزارشي از انتشار يك آگهي تبلیغاتي 
در مورد اجاره تئاتر س��رو خب��ر داد. اين آگهي پیرو سیاس��ت 

استقلال مالي مجموعه سرو 
اس��ت، اتفاقي كه هم اكنون 
در م��ورد مجموعه فرهنگي 
هنري »اسوه« نیز اجرا شده 
و امكانات اين مجموعه جهت 
بهره برداري ه��اي گوناگون 
اج��اره مي ش��ود. مس��ئله 
خودگرداني اي��ن مجموعه 
توسط دهنوي مدير فعلي تماش��اخانه سرو نیز مورد تأيید قرار 
گرفته اس��ت. به گفته دهنوي بودجه اي از طرف انجمن تئاتر 
انقلاب و دفاع مقدس و بنی��اد روايت فتح به تئاتر س��رو تعلق 
نمي گیرد. در عین حال اكنون ش��ايد با سیاست خودگرداني، 
بلك باكس تماشاخانه سرو بتواند هزينه هاي خود را تأمین كند 
اما نكته نگران كننده اين اس��ت كه رويكرد تجاري كه در قبال 
تماشاخانه اتخاذ شده باعث شود تا فضاي كار براي گروه هايي كه 
به صورت تخصصي در حوزه تئاتر مقاومت كار مي كنند، محدود 
شود. مسئله اي كه با روح راه اندازي تماشاخانه سرو در تعارض 
است. اصولاً راه اندازي تماشاخانه سرو به اين دلیل بود كه ديگر 
سالن هاي تئاتر كشور به خاطر توجیه  اقتصادي نداشتن تمايل 
چنداني به همكاري با تئاتر مقاومت نداش��ته باشند و فعالیت 
هنرمنداني كه مي خواس��تند به تئاتر دفاع مقدس بپردازند با 
محدوديت س��الن تمرين و اجرا روبه رو مي شدند. شرايطي كه 
ممكن است دامنگیر تماش��اخانه »سرو« نیز شود و عمر پايگاه 

تخصصي تئاتر مقاومت به يك سال نكشد.

من ترانه، همچنان 15سال دارم

گزارش »جوان« از سانسور خود خواسته بخش عمده  تاريخ معاصر در سينما

   ميلاد نجفي
اخيراً خانم »ترانه عليدوس�تي« در توئيتر به اقدامات 
ش�وراي ص�دور مج�وز اك�ران در م�ورد فيلم ه�اي 
»فروش�نده« و »ارادتمن�د؛ نازني�ن، به�اره، تين�ا« 
اعتراض و نكات�ي را در اين زمينه مطرح كرده اس�ت. 
سلبريتي ها در ايران حضور گسترده اي در شبكه هاي 
اجتماعي دارن��د، از»امیرتتلو«ي خواننده تا »سوش��ا 
مكان��ي« فوتبالیس��ت و بازيگران��ي مث��ل »تران��ه 
علیدوستي«، هرچند به دلیل برخي پست ها و مطالب 
احساسي و غیرمس��ئولانه برخى از آنها، اين صفحات 
اصطلاحاً فیك و غیرواقعي معرفي مي ش��وند تا از آنان 

سلب مسئولیت شود. 
پس از حضور فیلم جديد اصغر فرهادي، »فروشنده«، در 
جش��نواره كن و دريافت جوايزي از اين فستیوال »ترانه 
علیدوس��تي« به عنوان بازيگر زن اين فیل��م مورد توجه 
دوباره رس��انه هاي مختلف قرار گرف��ت، از مدل لباس و 
پوشش او كه ظاهراً توسط يك كمپاني مد طراحي شده 
بود تا »زهر م��ار گفتن« به حضار در مراس��م فرش قرمز 
اكران »فروش��نده« در كن، اما شروع حواش��ي اصلي او 
برمي گردد به حضورش در كنفرانس خبري عوامل فیلم 
»فروش��نده« و انتشار عكس��ي از او كه خالكوبي در روي 
دس��تش پیدا بود، نمادي كه به گروه هاي »فمنیستي« 
نزديك ب��ود، او در توجیه اين اتفاق گفت ك��ه او بارها بر 
طرفداري اش از حقوق زنان تأكید داش��ته و معتقد است 
اطلاعاتي كه درباره »فمنیس��م« در داخل ايران به مردم 
داده شده، مثل بس��یاري از موارد ديگر ساخته و تحريف 
شده توسط رس��انه هاي داخلي است. در اين زمینه خانم 
بازيگر بايد پاس��خ دهند كه اگر اين حصار و ديوار بس��ته 
رس��انه اي در مملكت ما وجود دارد و مثل حكومت هاي 
كمونیس��تي مردم به اخبار و اطلاعات دسترسي ندارند، 
پس چگونه خود ايش��ان در ه��ر زمین��ه اي از فرهنگ و 

سیاست و مسائل اجتماعي اظهار نظر مي كنند؟
اما در مورد اخیر توئیت هاي خانم »علیدوستي« درباره 
ش��وراي صدور مجوز اك��ران و نظرات اين ش��ورا درباره 
فیلم هاي »فروشنده« و »ارادتمند؛ نازنین، بهاره، تینا« 
باعث تعجب دوباره اهالي فرهنگ و رسانه شد، سخناني 
از سوي اين بازيگر جوان كه متأسفانه عمق كم اطلاعي 
و بي س��وادي فرهنگي ايش��ان را آش��كار ك��رد. در بین 
توئیت هاي ايشان آورده شده كه »شوراي 9نفره مذكور 
به نمايندگي از كل ملت اي��ران نظر داده اند«، چه متلك 
س��خیف و بچگانه اي، بايد از خانم بازيگر پرس��ید اصولاً 

ملاك رأي در موضوعي چیست، رأي تمام مردم؟ يعني 
براي اهداي جايزه به فیلم »فروش��نده« هم بايد از تمام 
مردم فرانسه رأي گیري مي ش��د؟! باز هم مرض تكراري 
»هرآنچه موافق من است، خوب است و هر آنچه مخالف 
است بد!« مگر نه اينكه اعضاي اين ش��ورا از همكاران و 
هم صنفان خود شما هستند، پس نظر آنها به حذف يك 
ترانه در فیلم »فروش��نده« از روي دشمني با فیلم است، 

يا توهم توطئه شما؟
در بخشي ديگر از بیانات خانم »علیدوستي« درباره فیلم 
اخیر »كاهاني« به قول خودشان اين سؤال تكراري مطرح 
شده است كه»اگر فیلم سراسر مشكل دارد و قابل اصلاح 
نیست، چرا از ارشاد مجوز ساخت گرفته است«، در پاسخ 
به اين س��ؤال بايد گفت، خانم بازيگر محترم، لطف كنید 
در كنار حضور فعال در شبكه هاي مجازي و كسب لايك 
كمي هم وقت خود را به مطالعه اخبار اختصاص دهید تا 
متوجه شويد اين س��ؤال، موضوعي است كه چند روزي 
مي شود، دغدغه رسانه هاس��ت و تاكنون پاسخي توسط 
مسئولان فرهنگي دولت درباره آن داده نشده و اين مورد 
هم به شما يادآوري مي شود كه فیلم اخیر آقاي»كاهاني« 
با حكم حكومتي ش��خص آقاي»ايوبي« مجوز س��اخت 
گرفته و اكنون كه روشنفكرپروري هاي دوستان شما در 
وزارت ارشاد تمام ش��ده، اثر ساخته شده آنقدر سخیف و 
ضد فرهنگي از آب درآمده كه حتي صداي س��ینماگران 
عضو شوراي صدور مجوز اكران را هم درآورده و آب پاكي 

را بردستان همگان ريخته اند. 
در پايان به خانم »ترانه علیدوستي« پیشنهاد مي شود تا به 
عنوان يك سلبريتي دانش و اطلاعات خود را در زمینه هاي 
مختلف ارتقا دهند، تعريف جديدي از دموكراسي بیاموزند 
و با پیوس��تن به جمع اهالي فرهنگ و رس��انه منتقد اين 
روزهاي س��ازمان س��ینمايي، از سیاس��ت هاي تنش زا و 

هزينه بر ايشان براي مملكت انتقاد كنند.

مهدي  خرامان     یادداشت

    گزارش   محمدصادق عابدیني

سياست اشتباه مديران تلويزيون در توليد ويژه برنامه هاي رمضاني

برنامه سازي براي افطار در ۷روز


